
Запитань було багато і 
різних. Але, звичайно ж, 
журналістам не терпіло
ся розвинути тему, що 
раптом стала актуальною 
і навіть дещо скандаль
ною, після недавнього ві
зиту на станцію Прези
дента України. Мова йде 
про можливості зберіган
ня на території проммай- 
данчика ЧАЕС або 30-кі- 
лометрової зони радіоак
тивних відходів і від
працьованого палива з 
інших країн.

Відповідаючи, зокрема, 
на запитання кореспон
дента Бі-Бі-Сі, керівник 
станції Ігор Грамоткін 
відмітив, що навіть не 
міг передбачити, яким 
резонансом аукниться 
спілкування журналістів 
з Президентом країни на 
ЧАЕС. Він перебував по
ряд і все прекрасно чув. 
Не було ніяких причин 
витягати зі слів глави 
держави якусь сенсацію.

Це запитання раніше 
ніким не розглядалося і 
не згадувалося, — сказав 
Сергій Парашин. — По- 
перше, поки що не вирі

шено проблеми зберіган
ня відпрацьованого па
лива Чорнобильської 
станції. Знадобилося 
п'ять років, щоб розпоча
ти вирішення проблеми. 
І ще знадобиться п'ять 
років, щоб вивезти пали
во зі СВЯП-1 на СВЯП- 
2. Нині НАЕК "Енергоа- 
том" розглядає питання 
про проект зберігання 
ВЯП реакторів типу 
ВВЕР трьох українських 
АЕС, і це сховище пла
нується розмістити на 
території зони відчужен
ня. Проблема перебуває 
в стадії передпроектних 
досліджень. Проекту не
має. А рішення, звичай
но, буде приймати парла
мент. Питання про збері
гання відходів інших 
країн взагалі не стоїть, і 
я не бачу, коли його 
можна буде поставити.

Добродій Парашин пе
редбачив, що хвиля пі
двищеного інтересу ви
никла, можливо, виходя
чи із російського досвіду. 
У сусід таке запитання 
ставиться, але не про 
зберігання, а про пере
робку відпрацьованого 
палива. їхній законодав
чий орган прийняв рі
шення про те, що це мо
жливо. В Україні такої 
технології немає, в ній 
тільки зберігають ВЯТ.

— Але зберігання й за- 
хоронення — різні речі, — 
уточнив Сергій Костян
тинович. — Захоронення 
можливе тільки в геоло
гічних формаціях, на ве
ликих глибинах, у стій
ких геологічних шарах. У 
нас є тільки концепція 
такого сховища, але са
мого сховища немає.

І знову журналісти по
вернули русло зустрічі до 
палива. Тепер уже з точ
ки зору забезпечення без
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пеки населення країни.
Паливо на Чорно

бильській станції зберіга
ється давно, оскільки 
станція працювала, — по
яснив Сергій Парашин.
— Його нагромаджено 
велику кількість, тому 
що для палива реакторів 
РБМК переробка не пе
редбачувалась. У той же 
час паливо реакторів 
ВВЕР вивозиться на пе
реробку в Росію. Тому в 
результаті 30-річної 
діяльності ЧАЕС на 
станції нагромаджено 2 
тисячі тонн відпрацьова
ного палива. Це — факт. 
Головне завдання зроби
ти із цього факту безпеч
не столітнє зберігання на 
цьому майданчику. Без
печне для нас з вами і 
для народу України.

Ми намагаємося зро
бити цивілізоване схови
ще на рівні європейських 
стандартів. Відпрацьова
не паливо реакторів 
ВВЕР поки що зберіга
ється біля станцій. Якщо 
ми перевеземо його на 
Чорнобильський майдан
чик — на Україні безпека 
підвищиться. Ця концеп
ція безпеки закладена в 
технологію майбутнього 
зберігання. Але вона пе
ребуває нині на рівні 
концептуальної розробки 
та проектування.

Окрема проблема — 
поводження з радіоактив
ними відходами, — під
креслив Сергій Парашин.
— У результаті аварії 20- 
ть років тому на терито
рії зони утворилося 2 мі
льйони кубометрів РАВ. 
Завдання — зробити їх 
більш безпечними. Для

цього вводиться найбіль
ше сховище РАВ під на
звою "Вектор". Там бу
дуть зберігатися десь до 
півмільйона кубометрів 
відходів. Там же передба
чається утилізувати всі 
РАВ України, що утво
рюються в процесі ме
дичних досліджень, про
мислових робіт, викори
стання джерел іонізуючо
го випромінювання, що 
застосовуються повсюди. 
Це дасть можливість 
звільнити великі міста 
від можливих захоронень 
поблизу цих міст. Відпо
відно до цієї концепції 
безпека України в цілому 
підвищиться.

— Ядерне паливо на 
Чорнобильській АЕС 
зберігається в таких умо
вах, що чистота у вироб
ничих приміщеннях кра
ща, ніж в залі, де відбу
вається наша сьогодніш
ня зустріч, відзначає Ігор 
Грамоткін. — Я запро
шую вас усіх до нас, і ми 
продемонструємо, як 
здійснюється поводжен
ня з ВЯП. Хочу нагада
ти, що всі операції з від
працьованим ядерним 
паливом перебувають під 
гарантіями МАГАТЕ, під 
контролем незалежного 
органу.

Надійшло запитання 
від журналіста про орга
нізацію переробки рідких 
РАВ з інших станцій.

— Проблема радіоак
тивних відходів існує 
практично на всіх АЕС 
світу. — сказав п. Пара
шин. — Є чимало техно
логій поводження з РАВ. 
Одна з них — цементу
вання — буде застосову

ватися на маиданчику 
ЧАЕС. На станції у ба
ках нагромадилося тися
чі кубічних метрів рідких 
РАВ у вигляді густої ма
си. Аби їх можна було 
зберігати багато років, 
масу зв'язують цемен
том, завантажують у боч
ки. У такому вигляді 
РАВ будуть зберігатись 
тривалі роки на підпри
ємстві "Вектор". Ця тех
нологія — одна із загаль
ноприйнятих. Вона не 
викликає сумнівів. Тому 
наше завдання як можна 
швидше ввести в дію за
вод з переробки рідких 
РАВ і протягом 10-15 ро
ків все утилізувати. Пе
реробляти відходи з ін
ших станцій на цьому за
воді не передбачається. 
Кожна країна світу, яка 
розвиває атомну енерге
тику, має свої сховища 
РАВ.

Відповідаючи на запи
тання: "На Чорнобильсь
кому майданчику збері
гається 9 тонн плутонію. 
Чи не може він викори
стовуватися для вироб
ництва ядерної зброї?",
— Ігор Грамоткін сказав:

— Хочу вас заспокоїти. 
Слабозбагачене паливо 
для реакторів типу 
РБМК ніде в світі нія
ким чином використову
вати не можна. Навіть у 
тих країнах, де є необхід
ні технології. Вартість 
видобування плутонію із 
відпрацьованого палива 
значно перевищує вар
тість урану на ринку. Це 
все одно, що топити піч
ку навіть не асигнаціями, 
а золотими зливками. 
Тому говорити про

______
збройний плутоній не 
доводиться. Можливо, 
колись наші діти навча
ться це робити. Тому да
вайте не будемо триво
жити громадськість Ук
раїни.

— Плутоній у відпра
цьованому паливі при
сутній. Ми про це зна
ємо. Завдання, поставле
не урядом, полягає в то
му, щоб забезпечити без
печне зберігання палива, 
безпечний супровід про
екту перетворення об'єк
та "Укриття" — коментує 
Сергій Парашин. — Ми 
одержуємо на цьому 
шляху важкий досвід, 
подекуди негативний. Ви 
знаєте, що допущено від
ставання щодо виконан
ня ряду міжнародних 
проектів. Чому це відбу
вається? По-перше тому, 
що західні компанії не 
знали, що таке Чорно
бильський майданчик. 
Це важкий майданчик. 
По-друге, сама станція 
була не готова до прий
няття таких складних 
проектів і до управління 
ними. За ці кілька років 
станція підійшла до того, 
що вже практично готова 
вести на солідному рівні 
ці проекти.

Запитання журналіста: 
чому паливо не виванта
жувалося так довго — 5 
років?

— Були причини об'єк
тивного і суб'єктивного 
характеру, — пояснив 
Ігор Грамоткін. — Ми от
римали паливо в реакто
рах фактично з однієї 
причини: чекали вводу 
нового сховища — 
СВЯП-2. Ми зменшува

ли дозові навантаження 
на свій персонал, просто 
кажучи, берегли його. 
Вивантаження ВЯП 
операція, яка супрово
джувалася значними ма
теріальними затратами і 
дозовими навантаження
ми. У грудні ми свідомо 
пішли на вивантаження 
палива зі СВЯП-1, тому 
що ресурс 1-го блоку за
кінчується в 2007-у році, 
а нове сховище СВЯП-2 
буде готове в 2010 році. 
Поки що блок вважаєть
ся в експлуатації, ми зо
бов'язані підтримувати в 
робочому стані всі систе
ми, важливі для безпеки. 
А не — значні затрати, 
що обчислюються десят
ками мільйонів гривень. 
Все паливо планується 
вивантажити із реактора 
до 2007 року.

Запитання: чому зат
римується тендер на 
створення нового "Ук
риття"?

— Скажу про затримку 
плану SIP в цілому. То
му що причини фактич
но ті ж, — відповів Вале
рій Кулішенко. — Треба 
визнати, що покладений 
в основу SIP звіт 1998 
року та запропонований 
графік, були дуже вже 
оптимістичними.

Не були враховані про
цедури, які існують в 
Україні. Не враховували
ся також процедури 
Європейського банку. Є і 
конкретна причина щодо 
тендеру на конфайнмент. 
Організатори не мають 
права відмовляти пре
тендентам, якщо вони 
просять більше часу на 
підготовку тендерних 
пропозицій.

Як це часто трапляєть
ся на подібних прес-кон
ференціях, журналісти 
завершили свої запитан
ня таким чином: чому 
кінцева мета перетворен
ня Чорнобильського 
майданчика з "зеленого 
моріжка замінено на бур
хливу пляму"? "Зелений" 
максималізм ЗМІ та гро
мадськості відомий, але 
доводиться економити 
кошти. І, як сказав гене
ральний директор станції 
Ігор Грамоткін, зеленої 
травички, метеликів, що 
порхають і безтурботно 
бігаючих дітей на місці 
ЧАЕС, не буде. Екзотика
— нереальна.
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